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 م(.2023جامعة صنعاء: كلية الآداب، قسم المكتبات وعلم المعلومات،  -ميدانية )أطروحة دكتوراه(.  دراسة

في سوق المكتبات وعلم المعلومات الواقع المهني للمتخرجين من قسم الدراسة إلى التعرف على هدفت 

التخصص، والتعرف للعمل في مجالات أخرى غير  همالأسباب التي دفعت بعض، و العمل وفي جهات أعمالهم 

 وقد تم الاعتمادعلى المشكلات والصعوبات التي تواجههم في الحصول على فرصة عمل مناسبة بعد تخرجهم.. 

الميداني، وتم تصميم استبانتين الأولى خُصصت للخريجين وُوزعت على عينة عشوائية ج المسحي المنه على

خريجاً وخريجة، فيما خُصصت الاستبانة الثانية لأرباب العمل ووزعت على عينة عشوائية  320شملت  احتمالية

ضعيفة ذات طردية جهة حكومية وخاصة.. وتوصلت الدراسة إلى وجود علاقة ارتباط  100شملت بسيطة أيضاً 

بات وعلم المعلومات وفرص بين المهارات المكتسبة لخريجي قسم المكت 0.05عند مستوى معنوية دلالة إحصائية 

حصولهم على وظيفة بعد التخرج، ووجود فروق ذات دلالة إحصائية بين مدى صعوبة حصول المتخرجين على 

وظيفة وفقاً لمتغيرات )المؤهل، نوع العمل، والخبرة في العمل(، بينما تباينت الفروق بين مدى صعوبة حصول 

ضعيفة والعمر، وكذلك وجود علاقة ذات دلالة إحصائية طردية  المتخرجين على وظيفة وفقاً لمتغيرات )الجنس،

وضعف التدريب والتأهيل لخريجي  ،بين المؤهل الحاصلين عليه ومجال العمل الحالي 0.05عند مستوى معنوية 

بعدد من . وأوصت الدراسة بهذا القسم وبمخرجاته ونظرة المجتمع الهامشية له ةالقسم وكذلك عدم المعرفة الكافي

 المعلومات وبرامج وتقنيات البرامج التطبيقيةتأهيل الطلاب وتدريبهم وخصوصاً فيما يتعلق بتوصيات من أهمها: ال

والعمل على وتطوير مهاراتهم المكتسبة حتى يكونوا مؤهلين لدخول سوق العمل بكل ثقة واقتدار ، الحديثة والتقنية

وأهمية مخرجاته، وتطوير القسم كلياً  إلغاء نظرة المجتمع الهامشية لهذا القسم من خلال التوعية والإعلام بأهميته

، والتعاون والتخطيط المسبق مع أرباب تهومكتبالتدريسي والاهتمام بمعامله  ه كادر ب والاهتمام تحديث برامجه و 

 لتطوير القسم حتى تكون مخرجاته عند المستوى المطلوب.في هذا الشأن العمل، ووضع الباحث تصوراً بسيطاً 



Abstract 

(Al-Assal, Merzah Ahmed Hussein. The extent of absorption of the of the 

Department of Library and Information Science graduates, Sana’a University in 

the Labor Market   : A field study (PhD dissertation  (, Sana’a University: Faculty 

of Arts, Department of Libraries and Information Science,2023.)   

The study aimed to identify the following: The professional reality of graduates 

from this department in the labor market and their workplaces ,The reasons that 

forced some of these graduates to work in areas other than their specialization ,

Understanding deeply the obstacles and issues that face them during suitable 

work seeking. The researcher relied on the field survey method where two 

questionnaires were designed accordingly. The first of which was assigned to 

target the graduate students and around (320) questionnaires were randomly 

distributed for these graduated students. The second type of the questionnaires 

was dedicated for the employers and around (100) questionnaires were 

randomly distributed for public and private bodies. The study found that there is 

a weak and statistical correlation between the skills acquired by the department 

of library and information science graduates and their chances of obtaining jobs 

after graduation. Accordingly, the first hypothesis of the questionnaire is 

verified. Therefore, there are statistical and significant differences between the 

difficulty of the graduates to obtain a job according to the variables of 

qualification, position, and work experience. While the differences between the 

difficulty to obtain a job according to variable of age and gender were varied. As 

well, there is an extrusive-based statistical relation between the obtained 

qualification and the recent field of work, in addition to the lack of sufficient 

training and rehabilitation for this department graduates, community’s marginal 

views/opinions towards this section and students’ lack of enough knowledge of 

such department when compared to its outcomes. The study recommended a 

number of recommendations, the most important of which are: Rehabilitation 

and training of students, especially with regard to applied programs, 

technologies and programs of modern and technical information, and the 

development of their acquired skills so that they are qualified to enter the labor 

market with confidence and competence, and work to cancel the society's 

marginal view of this department through awareness and media of its 

importance and the importance of its outputs, Developing the department 

completely, updating its programs, taking care of its teaching staff, taking care 

of its labs and library, and cooperation and advance planning with employers. 

The researcher put a simple vision in this regard to develop the department so 

that its outputs are at the required level. 


